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Warszawa, 10. 05. 2006 r. 
 

PROTOKčĞ 
 przebiegu Walnego Zjazdu  

Sprawozdawczo-Wyborczego  
Dam i Kawaler·w Orderu Wojennego Virtuti Militari 

 
 W dniu 9 maja 2006 r. w Centrum Konferencyjnym MON  
przy ul. ŧwirki i Wigury 13 w Warszawie odbyğo siň Integracyjne 
Spotkanie ŧoğnierskich PokoleŒ Dam i Kawaler·w Orderu 
Wojennego Virtuti Militari, majŃce charakter Walnego Zjazdu 
Sprawozdawczo-Wyborczego. 

Zjazd zorganizowany zostağ przez ZarzŃd Klubu Kawaler·w 
Virtuti Militari we wsp·ğpracy i znaczŃcym wsparciu Departamentu 
Wychowania i Promocji ObronnoŜci WP, Dow·dztwa Garnizonu 
Warszawa i Puğku Ochrony - Jednostki Wojskowej 2414. 
 Na zjazd przybyğo 140 czğonk·w Klubu VM na 468 
rozesğanych zaproszeŒ. (ZarzŃd Klubu VM zaznacza, Ũe iloŜĺ 
obecnych na spotkaniu zaproszonych czğonk·w zwyczajnych, 
bňdŃcych w bardzo zaawansowanym juŨ wieku, uzaleŨniona jest od  
stanu ich zdrowia).  

Przed drzwiami wejŜciowymi Centrum Konferencyjnego 
Ũoğnierze z Kompani Reprezentacyjnej WP peğnili honorowŃ wartň, 
oddajŃc honory przybywajŃcym na zjazd. 

Uczestnicy obrad, w drodze do sali konferencyjnej, rejestrowali 
swojŃ obecnoŜĺ i otrzymywali wğaŜciwy mandat - identyfikator wraz z 
nowym wydaniem ĂZeszytu Historycznegoò i ĂSprawozdaniem z 
dziağalnoŜci Klubu VM w ubiegğej kadencji". 
 Obrady przebiegağy wg ustalonego ĂPorzŃdku dziennegoò. /zağ. 
nr 1/ 

Spotkanie rozpoczŃğ przywitaniem wszystkich zebranych w 
imieniu ZarzŃdu i swoim, Prezes Klubu Kawaler·w Orderu VM, pğk 
Stefan Bağuk. Nastňpnie, zgodnie z pkt 2 ĂPorzŃdku dziennegoò, 
wybrano PrzewodniczŃcego Zjazdu. Zostağ nim pğk Zygmunt ĂĞoŜò 
Ğabňdzki ï Wiceprezes Klubu VM. 
Po wprowadzeniu Sztandaru i po odegraniu Hymnu PaŒstwowego 

PrzewodniczŃcy zebrania powitağ raz jeszcze Damy i Kawaler·w VM 
oraz przybyğych goŜci. 
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Na zaproszenie ZarzŃdu Klubu VM odpowiedzieli: 
- Minister Obrony Narodowej Radosğaw Sikorski, 
- Sekretarz Stanu MON Aleksander Marek Szczygğo, 
- Dyrektor Departamentu Wychowania i Promocji ObronnoŜci WP 

Krzysztof Sikora, 
- pğk Ryszard Stankiewicz z Departamentu Wojskowego Urzňdu 
ds. Kombatant·w, 

- pğk Jarosğaw Dňbski z Departamentu Wychowania i Promocji 
ObronnoŜci WP, 

- Ks. kpt. Janusz BŃk z  Ordynariatu Polowego WP, 
- Dyrektor ĂCEPELEKò pğk dr Wğodzimierz KuŦma, 
- Prezes światowego ZwiŃzku ŧoğnierzy AK mjr Czesğaw 
CywiŒski, 

- Prezes ZwiŃzku Kombatant·w RP gen. dyw. Wacğaw Szklarski, 
- Dow·dca Garnizonu Warszawa gen dyw. Jan Klejszmit, 
- Dyrektor Domu Wojska Polskiego Dariusz Matlak, 
- gen. Mieczysğaw Stachowiak ze Sztabu Generalnego WP, 
- Mirosğaw Kochalski peğniŃcy obowiŃzki Prezydenta Warszawy, 
- Prezes ZarzŃdu środowiska ŧoğnierzy AK ĂBasztaò kpt. Wojciech 

Militz 
- Kanclerz Kapituğy Orderu Wojennego VM gen. Stanisğaw Nağňcz-

Komornicki  
- gen. Zbigniew ścibor-Rylski i inni czğonkowie Kapituğy. 

 
Zgodnie z kolejnym punktem ĂPorzŃdku dziennegoò 

PrzewodniczŃcy Zjazdu zaproponowağ, aby ZarzŃd Klubu VM peğniğ 
jednoczeŜnie funkcjň Prezydium Spotkania. 
Propozycja zostağa przyjňta jednomyŜlnie. Miejsca przy stole 
prezydialnym zajňli: kpt. Zbigniew Dňbski, ppğk Czesğaw Zaborowski, 
pğk Stefan Bağuk, pğk Zygmunt Ğabňdzki, kpt. Zdzisğaw Piğatowicz oraz 
kpt. Maria Chojecka ĂKamaò - uczestniczka zamachu na Kutscherň. 
R·wnieŨ jednomyŜlnie zostağ zatwierdzony i przedstawiony przez 
PrzewodniczŃcego zjazdu ĂPorzŃdek obradò. 
PrzystŃpiono do realizacji kolejnego punktu: 

 
 

ĂWystŃpienia przedstawicieli wğadz paŒstwaò /5/. 
 

Jako pierwszy gğos zabrağ Minister Obrony Narodowej 
Radosğaw Sikorski. 
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W pierwszych sğowach Minister oddağ hoğd wszystkim Damom i 
Kawalerom Orderu Virtuti Militari - weteranom, kombatantom. 
Podziňkowağ za ofiarnŃ sğuŨbň i pracň oraz zapewniğ, Ũe ich czyny 
zapisağy siň na kartach historii zğotŃ zgğoskŃ na chwağň polskiego 
orňŨa. Przypomniağ, Ũe Kawalerowie sŃ patronatami wielu jednostek 
wojskowych. Minister wspomniağ komandos·w z LubliŒca, kt·rzy 
przejňli harcerskie tradycje ĂZoŜkiò i ĂParasolaò oraz lotnik·w z MiŒska 
Mazowieckiego kultywujŃcych tradycje koŜciuszkowskie. 
Minister Radosğaw Sikorski przedstawiğ swoje stanowisko wobec 
toczŃcej siň, nagğoŜnionej w ostatnich tygodniach przez ZarzŃd VM, 
sprawie nadawania Orderu VM Ũoğnierzom, kt·rzy w spos·b 
szczeg·lny wyr·ŨniajŃ siň we wsp·ğczesnych dziağaniach w ramach 
misji stabilizacyjnych i w walce z terroryzmem. 
M·wiŃc o wsp·ğczesnych, bohaterskich postawach Ũoğnierskich, 
Minister podağ jako przykğad niedawne zdarzenia w Iraku: wspomniağ 
kpt. Sğawomira StruŨaka i sierŨ. Ğukasza Sikorskiego, kt·rzy dziňki 
swojej odwadze i odpowiedzialnoŜci w akcji ocalili Ũycie wielu 
koleg·w. Minister okreŜliğ tych Ũoğnierzy (i innych, podobnie siň 
wyr·ŨniajŃcych) mianem spadkobierc·w walki Ũoğnierzy - Kawaler·w 
VMò, Ũoğnierzy, kt·rzy zasğugujŃ na to Odznaczenie. 

Minister Radosğaw Sikorski poinformowağ zebranych o 
rozpoczňtym procesie  ustanawiania pod auspicjami Organizacji 
Narod·w Zjednoczonych najwyŨszego odznaczenia NATO 
za wyjŃtkowe, bohaterskie czyny i trwajŃcych pracach nad jego 
projektem. JednoczeŜnie, po podziňkowaniach za dotychczasowŃ 
przychylnoŜĺ, poprosiğ uczestnik·w o poparcie idei moŨliwoŜci 
nadawania Orderu VM obecnie i w przyszğoŜci. Na zakoŒczenie 
Minister Obrony Narodowej Ũyczyğ  zebranym zdrowia i owocnych 
obrad. 

PrzewodniczŃcy zjazdu, pğk Zygmunt Ğabňdzki, podziňkowağ 
Panu Ministrowi za przyjňcie zaproszenia na zjazd i za przychylne 
stanowisko wobec kontynuacji nadawania Orderu VM oraz za 
okazywanŃ opiekň MON nad Kawalerami VM i ŨyczliwŃ pomoc 
w zorganizowaniu dzisiejszego spotkania. 

Ze wzglňdu na opuszczenie przez Ministra sali obrad, 
zarzŃdzono kr·tkŃ przerwň. 

Po przerwie, kontynuujŃc obrady, Wiceprezes Klubu VM, 
sekretarz, kpt. Zdzisğaw Piğatowicz przedstawiğ do gğosowania 
nastňpujŃcy skğad komisji zjazdowych: 
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1. Komisja Mandatowa: 
Ç Tadeusz Malski 
Ç Leon Bodnar 
Ç Zdzisğaw Michalski 

 
2. Komisja Skrutacyjna: 

Ç Konrad LeŜniewski 
Ç Zbigniew BiliŒski 
Ç Danuta Gağkowa 

3. Komisja Uchwağ i Wniosk·w: 
Ç Magda Chojecka 
Ç Janusz StroŒski 
Ç Andrzej Gğadkowski 
Ç Stanisğaw Lesicki 
 
Wobec tego, Ũe wszystkie osoby zaproponowane do udziağu w 

pracach poszczeg·lnych Komisji wyraziğy zgodň, a z sali nie 
podano innych zgğoszeŒ, przystŃpiono do gğosowania, w wyniku 
kt·rego skğad wszystkich Komisji zostağ zaakceptowany 
jednomyŜlnie, a ich czğonkowie zajňli wyznaczone dla siebie miejsca 
w sali obrad (sprawozdania poszczeg·lnych Komisji w zağŃczeniu). 

Po kr·tkiej nieobecnoŜci w sali obrad PrzewodniczŃcego 
Zjazdu pğk. Z. Ğabňdzkiego, spowodowanej sprawami 
organizacyjnymi, nastŃpiğ ciŃg dalszy wystŃpieŒ zaproszonych goŜci. 

Gğos zabrağ Kanclerz Kapituğy Orderu Wojennego Virtuti Militari 
gen. Stanisğaw Nağňcz-Komornicki, kt·ry w pierwszych sğowach 
podziňkowağ ZarzŃdowi oraz czğonkom i wsp·ğtw·rcom Klubu VM za 
osiŃgniňcia i pracň dla Dam i Kawaler·w VM, za zorganizowanie 
Walnego Zjazdu. Wspomniağ o nieobecnych, kt·rzy pozostali w kraju 
i poza jego granicami, a takŨe o tych, kt·rzy odeszli Ăna wiecznŃ 
wartňò. 
Nastňpna, obszerna i emocjonalna czňŜĺ wypowiedzi dotyczyğa 
sprawy kontynuacji nadawania Orderu VM. Generağ Nağňcz-
Komornicki przedstawiğ stanowisko zupeğnie odmienne od wypowiedzi 
swojego przedm·wcy, Ministra ON Radosğawa Sikorskiego. 
Kategorycznie sprzeciwiğ siň tej idei, stwierdzajŃc, Ũe udziağ polskich 
Ũoğnierzy w walkach o pok·j poza granicami kraju nie jest 
bezpoŜredniŃ walkŃ o niepodlegğoŜĺ Ojczyzny i nie jest walkŃ w jej 
obronie /cyt./, za co byğ nadawany Order VM. Kanclerz Kapituğy 
Orderu VM, odwoğujŃc siň do 214-letniej historii Orderu, wyraziğ 
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przekonanie, Ũe nowy order, wspomniany przez Ministra Radosğawa 
Sikorskiego m·gğby byĺ r·wnorzňdny Orderowi VM, ale to sami 
Ũoğnierze powinni stworzyĺ z niego taki symbol, jakim jest Order VM 
/cyt./. Przy tej okazji pogratulowağ Ministrowi ON pomysğu stworzenia 
nowego orderu. 
Gen. Stanisğaw Nağňcz-Komornicki wspomniağ polegğych bohater·w 
walk o niepodlegğoŜĺ Polski oraz pomordowanych, kt·rym nie dane 
byğo zginŃĺ rycerskŃ ŜmierciŃ na polu walki /cyt./. 

W odpowiedzi na to wystŃpienie gğos zabrağ pğk Zygmunt 
Ğabňdzki, kt·ry wyraziğ zaskoczenie i zdumienie na tak wyraŨone, 
nieoczekiwanie zmienione zdaniem pğk. Z. Ğabňdzkiego, stanowisko 
gen. St. Nağňcz-Komornickiego. Przede wszystkim przypomniağ, Ũe 
na podstawie wynik·w przeprowadzonej ankiety rozesğanej 
do wszystkich czğonk·w Klubu VM, za kontynuowaniem nadawania 
Orderu VM opowiedziağo siň 84% Dam i Kawaler·w VM, przeciw ï 
14%, natomiast od gğosu wstrzymağo siň 2% czğonk·w Klubu VM 
(pismo wyjaŜniajŃce pow·d przeprowadzenia ankiety i jej wz·r ï
 zağŃcznik nr 4) . 

Nastňpnie dodağ, Ũe ZarzŃd Klubu VM jednomyŜlnie uwaŨa, Ũe 
wsp·ğczeŜni Ũoğnierze (mğodsi koledzy) w polskich mundurach, z 
orzeğkiem na czapce, z broniŃ w rňku, r·wnieŨ walczŃ o Polskň - 
wğaŜnie tam walczŃ o Polskň, o jej niepodlegğoŜĺ.  
Zwr·ciğ uwagň na przewrotnoŜĺ i potňgň (podkreŜlenie pğk. Z.Ğ.) 
terroryzmu, kt·ry zagraŨa  r·wnieŨ Polakom, a polscy Ũoğnierze biorŃ 
udziağ w niebezpiecznych, wojennych dziağaniach, aby stğumiĺ 
terroryzm w zarodku, u samego Ŧr·dğa /cyt./. 

Pğk Z. Ğabňdzki zaznaczyğ, Ũe ZarzŃd Klubu VM nie opowiada 
siň za kontynuowaniem nadawania Orderu VM pod wpğywem opinii 
Ministra, jak moŨe bğňdnie mogli to interpretowaĺ niekt·rzy zebrani, 
lecz wychodziğ z tŃ inicjatywŃ juŨ wczeŜniej, czego dowodem sŃ 
dyskusje i gğosy wyraŨane w mediach podczas r·Ũnych wywiad·w, 
a wreszcie - wspomniana wczeŜniej - Ăankietaò. O wsp·ğczesnych, 
bohaterskich czynach polskich Ũoğnierzy powiedziağ, Ũe sŃ r·wnie 
bohaterskie i waleczne, jak dokonania Kawaler·w VM (podağ za 
przykğad bohaterskie zachowanie na polu walki sapera z Jednostki 
Specjalnej ĂGromò). Pğk Zygmunt Ğabňdzki stanowczo zapewniğ, Ũe 
nadawanie Orderu VM wsp·ğczesnym Ũoğnierzom w niczym nie 
umniejsza Orderowi, kt·ry otrzymali nasi dziadowie /cyt./ 

W nastňpnej czňŜci obrad Sekretarz Klubu VM kpt. Zdzisğaw 
Piğatowicz przedstawiğ zebranym sprawozdanie organizacyjne z 
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dotychczasowej dziağalnoŜci Klubu VM. Sprawozdanie finansowe nie 
zostağo przedstawione, gdyŨ znalazğo siň ono w druku og·lnego 
sprawozdania, a ponowne cytowanie liczb i tabeli byğoby zbyt 
uciŃŨliwe dla zebranych. Wszyscy uczestnicy spotkania otrzymali 
peğne sprawozdanie przygotowane przez ZarzŃd w formie broszury 
przed obradami. Do nieobecnych sprawozdania zostanŃ dorňczone 
pocztŃ. Kpt. Zdzisğaw Piğatowicz i pğk Zygmunt Ğabňdzki poprosili 
zebranych o szczeg·ğowe, indywidualne zapoznanie siň 
ze sprawozdaniami wraz z wynikami finansowymi. 

W dalszej kolejnoŜci przedstawione zostağo sprawozdanie 
Komisji Rewizyjnej. Zanim pğk Z. Ğabňdzki udzieliğ gğosu 
PrzewodniczŃcemu Komisji Rewizyjnej Tadeuszowi Szurmakowi i 
zastňpcy Henrykowi Jackowskiemu, przekazağ zebranym kilka 
informacji w kwestiach organizacyjnych. 

Przypomniağ m.in. o zabezpieczeniu medycznym: dyŨurujŃcej 
w sali obrad pielňgniarce i karetce pogotowia z lekarzem, o sğuŨŃcych 
pomocŃ Ũoğnierzach-ğŃcznikach. Zapowiedziağ r·wnieŨ na godzinň 
14.00 przerwň obiadowŃ. Pğk Z. Ğabňdzki zwr·ciğ siň przy tej okazji 
ze sğowami podziňkowania dla Dyrektora Departamentu 
Wychowania i Promocji ObronnoŜci - Krzysztofa Sikory i 
generağa Jana Klejszmita - Dow·dcy Garnizonu Warszawa 
za ŨyczliwoŜĺ, pomoc i przydzielenie do pomocy kompetentnych 
os·b; wŜr·d nich wymieniğ odpowiedzialnego za wojskowŃ oprawň 
pğk. Andrzeja śmietanň z JW 2414 i pğk. Jarosğawa Dňbskiego z 
Departamentu Wychowania i Promocji ObronnoŜci, kt·ry przejŃğ 
koordynacjň cağoŜciŃ spraw finansowo-organizacyjnych. Serdeczne 
sğowa podziňkowaŒ za znaczŃce wsparcie organizacyjne skierowağ 
do Dyrektora Domu Wojska Polskiego Dariusza Matlaka. 

W dalszej czňŜci obrad przystŃpiono do zapowiedzianego 
wczeŜniej wystŃpienia PrzewodniczŃcego Komisji Rewizyjnej 
Tadeusza Szurmaka. Po kilkunastu minutach wystŃpienia 
zarzŃdzono przerwň spowodowanŃ ponownym przybyciem do 
Centrum Konferencyjnego MON Ministra Radosğawa Sikorskiego na 
konferencjň prasowŃ. 

Wznowienie obrad nastŃpiğo o godz. 12.50. 
Tadeusz Szurmak przedstawiğ sprawozdanie Komisji 

Rewizyjnej dot. dziağalnoŜci Klubu Kawaler·w VM. Na wstňpie 
zaznaczyğ, Ũe Komisja nie zgğasza zastrzeŨeŒ do rozliczeŒ 
finansowych Klubu VM i wykorzystania pieniňdzy pochodzŃcych 
z dotacji i darowizn. Wyraziğ jednak Ũal, Ũe choĺ ZarzŃd stara siň 
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obejmowaĺ pomocŃ osoby potrzebujŃce (np. sprawy objňcia opiekŃ 
medycznŃ i sanatoryjnŃ), to nie udağo siň w dotychczasowej 
dziağalnoŜci Klubu skompletowaĺ skğadu komisji problemowych. 
Wobec tego, powoğujŃc siň na Statut Klubu VM, Komisja Rewizyjna  
zgğasza potrzebň powoğania komisji badajŃcej sprawy zdrowotne i 
bytowe oraz zgğasza wniosek o powoğanie zespoğu redakcyjnego 
do wydania w formie ksiŃŨkowej wspomnieŒ. 

 Ponadto ï podczas oceny stanu organizacyjnego - wyraziğ 
uznanie za pracň ZarzŃdu, ale wskazağ jednoczeŜnie na (zdaniem 
Komisji Rewizyjnej) pewne niedociŃgniňcia, tj. zbyt mağy stan 
osobowy ZarzŃdu VM, nieprzestrzeganie prawa prasowego (brak 
formalnej zgody wğadz wojskowych na wydawanie ĂBiuletynuò i 
ĂZeszyt·w Historycznychò) oraz potrzebň zatrudnienia ksiňgowej. 

Wnioski Komisji Rewizyjnej ujňte w przedstawionym 
sprawozdaniu wzbudziğy duŨo kontrowersji i wiele emocji wŜr·d 
obradujŃcych. Wiceprezes Klubu VM, pğk Zygmunt Ğabňdzki, 
poinformowağ zebranych, a PrzewodniczŃcemu Komisji Rewizyjnej 
przypomniağ, Ũe ZarzŃd udzieliğ juŨ duŨo wczeŜniej pisemnej 
odpowiedzi na przedstawione zarzuty i uwaŨa je za wyjaŜnione. 
Wyraziğ przy tym zdziwienie, Ũe w sprawozdaniu Komisja nie 
wspomniağa ani sğowem o stanowisku ZarzŃdu Klubu VM, a 
przedstawiğa jedynie suchŃ listň zarzut·w. W takiej sytuacji pğk Z. 
Ğabňdzki zdecydowağ przedstawiĺ stanowisko ZarzŃdu 
i ustosunkowaĺ siň do wniosk·w Komisji. Przede wszystkim, 
podziňkowağ Komisji Rewizyjnej za jej dotychczasowŃ pracň i 
zgğaszane wnioski. Zapewniğ, Ũe ZarzŃd zdaje sobie sprawň 
z ĂniedociŃgniňĺ organizacyjnychò, jak to okreŜliğ Pan Szurmak, 
i podobnie jak Komisja Rewizyjna, Ũyczyğby sobie, aby w ZarzŃdzie 
pracowağo wiňcej os·b, aby dziağağy liczne, kilkuosobowe komisje 
problemowe. Starania te byğy wielokrotnie podejmowane 
przez ZarzŃd Klubu VM. 

Zarzuty Komisji Rewizyjnej ZarzŃd VM oceniğ nie tylko jako 
krzywdzŃce, ale przede wszystkim jako nieobiektywne, stawiane bez 
wnikliwszych przemyŜleŒ oraz bez odniesienia do szczeg·lnej 
sytuacji i warunk·w, w jakich dziağa Klub Kawaler·w VM. 
 Pğk Zygmunt Ğabňdzki podkreŜliğ, Ũe nieliczny skğad osobowy 
ZarzŃdu i brak komisji problemowych (tň rolň odgrywa z 
zaangaŨowaniem jedna osoba) nie jest wynikiem Ŝwiadomych dziağaŒ 
jego czğonk·w. Sytuacja taka spowodowana jest brakiem zgğoszeŒ 
do wsp·ğpracy, przy czym najczňŜciej nie jest to wynik braku chňci, 
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lecz stanu zdrowia i wysokiej Ŝredniej wieku czğonk·w Klubu VM 
niepozwalajŃcych na takie zaangaŨowanie. Ponadto pğk Z. Ğabňdzki 
zaznaczyğ, Ũe Klub VM nie ma Ŝrodk·w na zatrudnianie pracownik·w 
(w tym ksiňgowej), a wszyscy pracujŃcy i wsp·ğpracujŃcy oddajŃ sw·j 
czas oraz zaangaŨowanie spoğecznie, bez jakiegokolwiek 
wynagrodzenia. Poinformowağ zebranych, Ũe ZarzŃd pracuje na takiej 
zasadzie od piňciu lat bez przerwy urlopowej. 

Warunki, w jakich dziağa Klub VM, stanowiŃ nie tylko duŨe 
wyzwanie, lecz takŨe utrudnienie. Pğk Z. Ğabňdzki podkreŜliğ, Ũe 
ZarzŃd jednak i jego czğonkowie, wsp·ğpracownicy i wolontariusze 
mimo takiej sytuacji starajŃ siň sprostaĺ jak najlepiej wszystkim 
zadaniom na poŨytek czğonk·w Klubu VM, kt·rych uznanie dla pracy 
ZarzŃdu i wyrazy podziňkowaŒ, a czňsto i wzruszeŒ rekompensujŃ 
wszelkie niedogodnoŜci i motywujŃ do dalszej pracy. 

Na zakoŒczenie tej czňŜci obrad PrzewodniczŃcy Zjazdu 
przyjŃğ zgğoszenia do udziağu w dyskusji i poprosiğ przy 
tym o nieprzekraczanie przewidywanego w ĂPorzŃdku dziennymò 3-
minutowego czasu wystŃpieŒ. 
Po przerwie gğos w dyskusji zabrali: 
- Pan Ryszard Halny, 
- Pani Janina Gellert, 
- generağ Zbigniew ścibor-Rylski, 
- generağ Mieczysğaw Stachowiak, 
- Pan Zdzisğaw Rabka. 

Pan Ryszard Halny, inicjator Pomnika Powstania 
Warszawskiego i powoğania Klubu VM podziňkowağ ZarzŃdowi za 
ogrom spraw, kt·re zrealizowağ w dotychczasowej dziağalnoŜci Klubu 
VM. Odni·sğ siň nastňpnie do sprawy nadawania Orderu VM 
stwierdzajŃc, Ũe wsp·ğczeŜni Ũoğnierze powinni otrzymywaĺ 
najwyŨsze odznaczenie, poniewaŨ na nie zasğugujŃ, ale inne - 
r·wnorzňdne Orderowi VM. 

Pani Janina Gellert podobnie podziňkowağa za pracň 
ZarzŃdowi VM i wspomniağa poczŃtki jego dziağalnoŜci oraz pomoc, 
jakŃ zaoferowağ w·wczas ZwiŃzek PowstaŒc·w Warszawy. 
Nastňpnie zwr·ciğa siň z proŜbŃ do ZarzŃdu VM o poŜwiňcenie 
szczeg·lnej uwagi ŨyjŃcym ofiarom Katynia i ich najbliŨszym oraz o 
pomoc dla nich.  

Zwr·ciğa siň ponadto z proŜbŃ o pomoc w sprawie renowacji 
tablic na cmentarzu oraz o wizytň delegacji wojskowej, a do wğadz 
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koŜcielnych - o udzielenie wsparcia tamtejszemu Kapelanowi, kt·ry 
dba o pamiňĺ pomordowanych. 

Generağ Zbigniew ścibor-Rylski w sprawie kontynuacji 
nadawania Orderu Wojennego VM potwierdziğ, Ũe powstağa komisja 
przy Prezydencie RP, kt·ra pracuje nad projektem ĂKrzyŨaò dla 
Ũoğnierzy wsp·ğczeŜnie uczestniczŃcych w walkach. Przeciwstawiğ siň 
idei nadawania Orderu VM za walkň z terroryzmem (...), za dziağania 
w innych krajach. Nadmieniğ, Ũe osobiŜcie prosi Pana Prezydenta, 
aby nowy order nadawany byğ przez kapituğň powoğanŃ przy 
Organizacji Narod·w Zjednoczonych. Zdaniem generağa Zbigniewa 
ścibor-Rylskiego, Order VM bňdzie istniağ do koŒca Ŝwiata /cyt./, tym 
bardziej, Ũe jest 14 jednostek wojskowych kultywujŃcych jego 
tradycje. Dodağ na zakoŒczenie /cyt./: jestem pewien, Ũe jeszcze 
niejeden (Ũoğnierz) go otrzyma (...), bowiem zawierucha wojenna wisi 
nad nami. 
 ZabierajŃcym gğos w dyskusji na jej zakoŒczenie byğ gen. dyw. 
Mieczysğaw Stachowiak, kt·ry na wstňpie przeczytağ list od Szefa 
Sztabu Generalnego, generağa broni Franciszka GŃgora skierowany 
do Dam i Kawaler·w Orderu VM - uczestnik·w Walnego Zjazdu, 
w kt·rym generağ przekazujŃc wyrazy najwyŨszego szacunku i 
wdziňcznoŜci za bohaterstwo odwoğağ siň do sğ·w Marszağka J·zefa 
Piğsudskiego z 1919 roku, kt·ry powiedziağ, Ũe Order VM otrzymaĺ 
moŨna ...kiedy czğowiek przyodziany w mundur Ũoğnierza chodziĺ pod 
rňkň musi, jak z damŃ swego serca, ze ŜmierciŃ... 

Po przeczytaniu listu, gen. dyw. Mieczysğaw Stachowiak 
podzieliğ siň z zebranymi swoimi refleksjami w sprawie nadawania 
Orderu VM wsp·ğczeŜnie walczŃcym Ũoğnierzom. 

Zapewniğ, jako wieloletni dow·dca, Ũe Ũoğnierze polscy walczŃ 
z wielkim oddaniem i odpowiedzialnoŜciŃ za pok·j we wszelkich 
dziağaniach przeciwko terroryzmowi zagraŨajŃcemu bez wyjŃtku 
wszystkim, r·wnieŨ bezpieczeŒstwu Polski i Polak·w. I tak 
jak dziňkuje Kawalerom VM, Ũe moŨe Ũyĺ w pokoju, Ũe jego dzieci 
mogŃ chodziĺ do szkoğy, tak jest przekonany, Ũe wsp·ğczesne 
dziağania naszych Ũoğnierzy podobnie zmierzajŃ ku zapewnieniu 
spokojnego i bezpiecznego Ũycia przyszğym pokoleniom w naszym 
kraju. Dlatego tu, w sali obrad Dam i Kawaler·w Orderu Wojennego 
VM, generağ  Mieczysğaw Stachowiak oddaje hoğd i szacunek r·wnieŨ 
Ũoğnierzom wsp·ğczeŜnie uczestniczŃcym w walkach poza granicami 
Polski. 



 
 

 11 

 Pğk Z. Ğabňdzki podziňkowağ generağowi Franciszkowi 
GŃgorowi i generağowi Mieczysğawowi Stachowiakowi za Ũoğnierskie 
sğowa ŨyczliwoŜci i szacunku wobec Dam i Kawaler·w VM oraz 
wyraziğ radoŜĺ z przedstawionego, pokrewnego z opiniŃ ZarzŃdu, 
stanowiska w sprawie nadawania Orderu VM. 

Na tym zakoŒczyğa siň pierwsza czňŜĺ obrad Walnego Zjazdu; 
ogğoszono przerwň obiadowŃ. 
 Po przerwie PrzewodniczŃcy Zjazdu skierowağ do zebranych 
pytanie, czy wyraŨajŃ zgodň na niewielkŃ zmianň w ĂporzŃdku 
dziennymò dotyczŃcŃ przeğoŨenia dyskusji do punktu 12., tj. Ăwolnych 
wniosk·wò. Zgodnie zdecydowano udzieliĺ gğosu zapowiedzianemu 
wczeŜniej Panu Zdzisğawowi Rabce, zaŜ ew. innych wystŃpieŒ 
wysğuchaĺ w czasie p·Ŧniejszym. 

Pan Zdzisğaw Rabka zabrağ gğos w imieniu Puğku ĂBasztaò i 
weteran·w - powstaŒc·w Mokotowa. Przekazağ sğowa podziňkowania 
dla ZarzŃdu za dziağalnoŜĺ Klubu VM i zgğosiğ wniosek, aby Puğk 
Ochrony, JW 2414, kt·ry przejŃğ tradycje Virtuti Militari, miağ na swoim 
sztandarze KrzyŨ VM. 

W nastňpnej kolejnoŜci ĂporzŃdku dziennegoò przystŃpiono do 
realizacji punktu:  

ĂNowelizacja Statutu Klubu VMò  
oraz ĂWybory i ukonstytuowanie siň wğadz Klubu VMò  
Sekretarz Klubu VM, kpt. Zdzisğaw Piğatowicz przedstawiğ 

propozycje zmian w Statucie. Stwierdziğ, Ũe ksztağt aktualnego 
Statutu nie wymaga duŨych przeobraŨeŒ, zasady w nim zawarte 
sprawdziğy siň w praktyce, trzeba natomiast zmieniĺ kilka zawartych 
w nim punkt·w. 
Miňdzy innymi: 

 naleŨy posğugiwaĺ siň peğnŃ nazwŃ: Klub Virtuti Militari, a nie 
jedynie ï Klub;  

 zdanie: Ăkoszty wynikajŃce z dziağalnoŜci statutowej Klubu 
VMò...itd. uzupeğniĺ: 
Ă... na podstawie zawartych um·w...ò.  

 wprowadziĺ zwrot ĂDamy i Kawalerowie VMò; 
poprawki dotyczŃ ponadto:  

 sprawy powoğywania oddziağu w terenie i zwoğywania zebraŒ 
sprawozdawczo-wyborczych raz na cztery lata;  
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 ustanowienia tytuğu ĂHonorowego Prezesa Klubu VMò dla 
szczeg·lnie zasğuŨonych w dziağalnoŜci organizacyjnej Klubu 
VM.  
Kpt. Zdzisğaw Piğatowicz skomentowağ ponadto wnioski Komisji 

Rewizyjnej dot. pracy Klubu VM. PodkreŜliğ, Ũe jest to praca 
spoğeczna i koleŨeŒska, i tak jŃ naleŨy postrzegaĺ. JeŜli ktoŜ 
krytykuje Klub VM - krytykuje koleŨanki i koleg·w, kt·rzy pracujŃ 
bezinteresownie, spoğecznie i z zaangaŨowaniem.  
Pğk Z. Ğabňdzki dodağ, Ũe ZarzŃd ceni sobie pracň Komisji 
Rewizyjnej, ale chodzi o to, aby nie formalizowaĺ dla samego 
formalizowania. 
 
Zarzuty stawiane przez Komisjň RewizyjnŃ ZarzŃd Klubu VM 
zgodnie uznağ za wyolbrzymione, a pr·bň nadawania im wagi 
ĂznaczŃcychò - za przesadne. Tym bardziej, Ũe, jak powiedziağ 
PrzewodniczŃcy Komisji, do spraw bardzo istotnych, jakimi sŃ 
otaczanie pomocŃ i opiekŃ czğonk·w Klubu VM oraz sposobu 
wykorzystania zasob·w finansowych i ich rozliczenia Komisja 
nie wnosi zastrzeŨeŒ. 
 
 Po przedstawieniu sprawozdaŒ i propozycji zmian statutowych 
przystŃpiono do gğosowania nad udzieleniem absolutorium dla 
ustňpujŃcego ZarzŃdu. 

W wyniku gğosowania udzielono absolutorium dla ZarzŃdu 
Klubu VM przy braku gğos·w sprzeciwiajŃcych siň. Od gğosu 
wstrzymağo siň jedynie piňciu czğonk·w ustňpujŃcego ZarzŃdu. 
W gğosowaniu dotyczŃcym zmian statutowych - przy braku gğos·w 
przeciwnych i dw·ch wstrzymujŃcych siň - pozostali opowiedzieli siň 
za zgğoszonym projektem.  

Przy tej okazji zgğoszono Ăz saliò wolny wniosek o 
niedokonywanie generalnych zmian w nazwie Stowarzyszenia-Klubu 
VM. Uzupeğnienie jej o zwrot ĂDamyò (ĂDamy i Kawalerowie...) byğby 
bowiem, z uwagi na zmiany emblemat·w, odznak, napisu, pieczŃtek 
itp. zbyt kğopotliwy i kosztowny. 

Pan Tadeusz Szurmak zwr·ciğ uwagň, Ũe wraz z gğosowaniem 
dla ustňpujŃcego ZarzŃdu powinno r·wnoczeŜnie odbyĺ siň 
gğosowanie za udzieleniem absolutorium r·wnieŨ dla ustňpujŃcej 
Komisji Rewizyjnej. PrzewodniczŃcy Zjazdu, zgodziwszy siň z tŃ 
uwagŃ, przeprosiğ za nieopatrzne pominiňcie tego punktu obrad i 
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poprosiğ zebranych o gğosowanie. W wyniku gğosowania zostağo 
udzielone absolutorium ustňpujŃcej Komisji Rewizyjnej. 

PrzewodniczŃcy Zjazdu zwr·ciğ siň do Komisji 
Uchwağ o przedstawienie propozycji kandydat·w do nowego ZarzŃdu 
i Komisji Rewizyjnej. Zaapelowağ jednoczeŜnie do zebranych o 
zgğaszanie siň do udziağu w pracach komisji problemowych. 

PrzewodniczŃcy Komisji Uchwağ i Wniosk·w - Pan Tadeusz 
Kowalski przedstawiğ protok·ğ Komisji Mandatowo-Wyborczej /Zağ. nr 
2/. Poinformowağ, Ũe na stan czğonk·w zwyczajnych 468, obecnych 
jest 140. Stwierdziğ, Ũe zjazd jest prawomocny i uprawniony do 
podejmowania uchwağ. 
Zgğosiğ w imieniu Komisji propozycje skğadu osobowego ZarzŃdu i 
Komisji Rewizyjnej 
kandydaci do ZarzŃdu: 
- Pan Jerzy Bartnik, 
- Pan Zbigniew Dňbski, 
- Pan Zdzisğaw Piğatowicz, 
- Pan  Bolesğaw SiemiŃtkowski, 
- Pan Czesğaw Zaborowski, 
- Pan Henryk Jackowski, 
- Pan Eugeniusz Guzek. 
kandydaci do Komisji Rewizyjnej: 
- Pan Tadeusz KamiŒski, 
- Pan Tadeusz Cybulski, 
- Pan J·zef Jassak, 
- Pan Kazimierz Karpowicz. 

Zaproponowağ ponadto, aby pğk Stefan Bağuk i pğk Zygmunt 
Ğabňdzki zostali uhonorowani tytuğem "Honorowy Prezes Klubu VMò.  

Wszyscy wymienieni wyrazili zgodň na swoje kandydatury do 
prac w ZarzŃdzie i Komisji Rewizyjnej. Zwr·cono siň do zebranych 
o zgğoszenie ew. innych kandydat·w. Padğa w·wczas propozycja 
kandydata do Komisji Rewizyjnej - Pana Tadeusza Szurmaka. 
Kandydat podziňkowağ za tň propozycjň, jednak - z uwagi na zğy stan 
zdrowia - nie wyraziğ zgody. R·wnieŨ z podobnych powod·w 
nie wyrazili zgody na dalszŃ pracň w ZarzŃdzie inni zgğoszeni 
dodatkowo kandydaci: pğk Stefan Bağuk oraz pğk Zygmunt Ğabňdzki, 
kt·ry  zapewniğ ze swojej strony o wsparciu i  udzielaniu ewentualnej 
wszelkiej pomocy w przedsiňwziňciach Klubu VM, jeŨeli Prezesem 
Klubu VM zostanie Kol. Kpt. Zdzisğaw Piğatowicz. 
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Wobec braku innych propozycji przekazano listň kandydatur 
PrzewodniczŃcemu Zjazdu i przystŃpiono do gğosowania: 
W sprawie nadania tytuğu ĂHonorowy Prezesò dla pğk. Stefana 
Bağuka: propozycja zostağa zaakceptowana jednomyŜlnie (brak 
gğos·w wstrzymujŃcych siň i przeciwnych). 
W sprawie nadania tytuğu ĂHonorowy Prezesò dla pğk. Zygmunta 
Ğabňdzkiego: propozycja zostağa przegğosowana zdecydowanŃ 
wiňkszoŜciŃ gğos·w, przy jednym gğosie wstrzymujŃcym siň i jednym 
gğosie przeciwnym. 
W sprawie zatwierdzenia przedstawionego skğadu ZarzŃdu: 
kandydatury zdecydowanie zaakceptowano przy braku gğos·w 
sprzeciwu i piňciu gğosach wstrzymujŃcych siň. 
W sprawie zatwierdzenia zaproponowanego skğadu Komisji 
Rewizyjnej: propozycja zostağa zaakceptowana jednomyŜlnie (brak 
gğos·w wstrzymujŃcych siň i przeciwnych). 
Kandydaci do ZarzŃdu i Komisji Rewizyjnej Klubu VM udali siň do 
oddzielnych pomieszczeŒ w celu ukonstytuowania siň. 

PrzewodniczŃcy zjazdu pğk Z. Ğabňdzki kontynuowağ obrady.  
Jeden z uczestnik·w spotkania poprosiğ o przydzielenie gğosu 

w celu przedstawienia szczeg·ğowych, indywidualnych wniosk·w. 
PrzewodniczŃcy jednak, w zwiŃzku z brakiem moŨliwoŜci 
przedğuŨenia obrad, poprosiğ, aby w tych sprawach zwr·ciĺ siň 
pisemnie do Komisji Wniosk·w i zapewniğ, Ũe bňdŃ one rozpatrzone 
w moŨliwie najkr·tszym czasie. 
Pan Krzysztof Jachimowicz z Poznania w swoim kr·tkim 
wystŃpieniu gorŃco, z ogromnym wzruszeniem podziňkowağ 
ZarzŃdowi, Ũe go wyszukağ /cyt./ oraz za pamiňĺ i jej dowody 
w formie  wszystkich pisemnych ŨyczeŒ urodzinowych i ŜwiŃtecznych 
oraz zaproszenia na zjazd 
Pan Jerzy Sas-Jaworski zwr·ciğ siň z pytaniem do gen. ścibor-
Rylskiego o stosunek Kapituğy Orderu Wojennego VM do Klubu VM, o 
jego zakres uprawnieŒ i obowiŃzk·w. W odpowiedzi Generağ 
poinformowağ, Ũe Kapituğa jest niezaleŨna od Klubu, a ten jest 
zarejestrowanym stowarzyszeniem, do kt·rego naleŨŃ r·wnieŨ 
czğonkowie Kapituğy. PodkreŜliğ ponadto, Ũe Klub nie podlega 
Kapitule. 
Pğk Z. Ğabňdzki dodağ, Ũe Kapituğa okreŜliğa siň jako peğniŃca funkcjň 
ĂreprezentacyjnŃò i nie angaŨowağa siň w dziağania 17-osobowej 
grupy inicjatywnej zmierzajŃce do reaktywowania Klubu Virtuti Militari 
(chociaŨ Kanclerz wchodziğ w skğad grupy inicjatywnej). 



 
 

 15 

 W nastňpnym punkcie obrad, pğk Z. Ğabňdzki poprosiğ 
PrzewodniczŃcego Komisji Mandatowej Tadeusza Kowalskiego o 
przedstawienie skğadu nowego ZarzŃdu i Komisji Rewizyjnej 
po ukonstytuowaniu. 
 

Postanowiono: 
 

Prezesem ZarzŃdu Klubu Orderu Wojennego Virtuti Militari  
zostağ wybrany  kpt. Zdzisğaw Piğatowicz.  
Decyzja przyjňta zostağa przez zebranych oklaskami i z ŨyczliwoŜciŃ, 
podobnie jak kolejne decyzje: 
 
Wiceprezesami zostali wybrani:  

- pğk Czesğaw ĂLalkaò Zaborowski, 

- kpt. Eugeniusz Guzek, 

- pğk Henryk Jackowski. 
Sekretarz ï  kpt. Zbigniew Dňbski, 
Skarbnik ï  ppğk Bolesğaw SiemiŃtkowski, 
Czğonek ZarzŃdu - odpowiedzialny za sprawy socjalne - Kol. 
Jerzy Bartnik. 
 
Ponadto:  
 
Skğad Komisji Rewizyjnej: 
PrzewodniczŃcy - Kol. Tadeusz KamiŒski 
Czğonkowie  - Kol. Kazimierz Cybulski  

- Kol. J·zef Jassak 
Sekretarz  - Kol. Kazimierz Karpowicz 
 

PrzewodniczŃcy Zjazdu, dotychczasowy Wiceprezes 
Klubu VM, zamykajŃc Walny Zjazd Dam i Kawaler·w Orderu 
Wojennego Virtuti Militari, podziňkowağ wszystkim za obecnoŜĺ i 
wytrwağoŜĺ, wsp·ğorganizatorom natomiast za pomoc 
w sprawnym przeprowadzeniu obrad. 

Sğowami ĂZjazd uwaŨam za zamkniňtyò zakoŒczyğ 
spotkanie. 
Przy dŦwiňkach wojskowego sygnağu "Sğuchajcie wszyscy" 
wyprowadzono Sztandar i zakoŒczono Spotkanie Kawaler·w 
Orderu Wojennego Virtuti Militari. 
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Uwagi koŒcowe: 
 

Zjazd odbyğ siň zgodnie z ustalonym ĂPorzŃdkiem dziennymò w 
zaplanowanym czasie, sprawnie i bez zakğ·ceŒ.  
Organizatorzy zapewnili opiekň medycznŃ (dyŨurowağ lekarz i 
pielňgniarka, do wyğŃcznej dyspozycji byğa teŨ karetka). Odnotowano 
trzy chwilowe zasğabniňcia: dw·m osobom udzielono pomocy na 
miejscu, jedna - zamieszkujŃca w Warszawie - zdecydowağa siň 
na powr·t do domu. Odwieziona zostağa karetkŃ. 
Od rana czynny byğ bufet, obradujŃcym zapewniono Ŝniadanie i 
obiad. 
Uczestnicy - czğonkowie Klubu VM otrzymywali wydane w formie 
broszury ĂSprawozdanie z dziağalnoŜci Klubu VMò oraz ĂZeszyty 
Historyczneò. 
Wszystkim zgğaszajŃcym siň zostağy zwr·cone koszty podr·Ũy. 
RozliczeŒ dokonywağa ksiňgowa z DWP wraz ze Skarbnikiem Klubu 
VM Kol. ppğk. Czesğawem Zaborowskim. 

Zjazd zarejestrowany zostağ przez ekipň filmowŃ Domu Wojska 
Polskiego, a jego obszerne fragmenty na kasetach 
magnetofonowych. Obrady spisywane byğy przez dwie protokolantki z 
Domu Wojska Polskiego. 
 

ZağŃczniki (do wglŃdu w siedzibie Klubu KOW VM) 
Ç ĂPorzŃdek dziennyò - zağŃcznik nr 1 
Ç Sprawozdanie Komisji Uchwağ i Wniosk·w - zağŃcznik nr 2 
Ç Sprawozdanie Komisji Skrutacyjnej - zağŃcznik nr 3 
Ç List -ĂAnkietaò - zağŃcznik nr 4 
Ç Sprawozdanie Komisji Mandatowo-Wyborczej - zağŃcznik nr 5 
Ç List od Szefa Sztabu Generalnego - generağa Franciszka GŃgora - 
zağŃcznik nr 6 

 
 

PrzewodniczŃcy Spotkania VM 
Zygmunt ĂĞoŜò Ğabňdzki 

  
 
    

Protok·ğ sporzŃdziğa: Liliana Tryka 
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ZağŃcznik nr 3 
 

 
 
 

PROTOKčĞ 
KOMISJI SKRUTACYJNEJ 

 
 
 Komisja Skrutacyjna w skğadzie w dniu 9 maja 2006 r.: 

PrzewodniczŃca - Danuta Gağkowa 
Sekretarz - Zbigniew DymiŒski 
Czğonek - Konrad LeŜniewski 

stwierdza, Ũe: 
 
1. W gğosowaniu jawnym na czğonk·w ZarzŃdu Stowarzyszenia 
Klubu Kawaler·w Orderu Wojennego Virtuti Militari za niŨej 
wymienionymi kandydatami gğosowağo 135 obecnych czğonk·w 
Klubu VM, a wstrzymağo siň 5 os·b. Kandydaci: 
- Jerzy Bartnik, 
- Zbigniew Dňbski, 
- Zdzisğaw Piğatowicz, 
- Bolesğaw SiemiŃtkowski, 
- Czesğaw Zaborowski, 
- Henryk Jackowski, 
- Eugeniusz Guzek 

2. Na czğonk·w Komisji Rewizyjnej gğosowağo 136 os·b, wstrzymağy 
siň 4 osoby; 

3. W spawie przyznania ĂHonorowego Prezesaò Klubu VM 
gğosowağo: 
- dla Stefana Bağuka - 140 os·b jednogğoŜnie, 
- dla Zygmunta Ğabňdzkiego - 139 os·b za, przy jednym gğosie 
wstrzymujŃcym siň. 

 
Podpisy Komisji: 
 
PrzewodniczŃca - D. Gağkowa 
Sekretarz - Z. DymiŒski  
Czğonek - K. LeŜniewski  
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Wspomnienia o walnym zebraniu sprawozdawczo-wyborczym 

                          

Tak byğo... 
 
 Zaproszeni goŜcie, uczestnicy zebrania, spotkali siň w 
Centrum Konferencyjnym Ministerstwa Obrony Narodowej w 
Warszawie przy Alei ŧwirki i Wigury. Centrum to nowoczesny 
obiekt, poğoŨony przy duŨej, kilkupasmowej arterii przelotowej, 
biegnŃcej od pomnika Lotnika w kierunku warszawskiego 
lotniska na Okňciu. Dziňki takiemu poğoŨeniu ten obiekt 
konferencyjny m·gğ zostaĺ zbudowany jako duŨy kompleks, 
speğniajŃcy wszystkie wymagania i potrzeby konferencyjne 
nawet dla kilkuset os·b. 
 Obiekt ten udostňpniono na obrady zebrania Klubu VM na 
podstawie specjalnej decyzji Ministra Obrony Narodowej ï 
Radosğawa Sikorskiego. 
 
 Sprawny przebieg i rezultaty obrad podajemy w osobnym 
komunikacie. W tej relacji opisujemy jedynie, dla upamiňtnienia, 
warunki w jakich przebiegağo II Walne Zebranie Sprawozdawczo-
Wyborcze Klubu Kawaler·w Orderu VM.  
 Dojazd do Centrum Konferencyjnego MON jest dogodny dla 
samochod·w i autobus·w. Istnieje teŨ bezpoŜrednie poğŃczenie z 
centrum miasta za pomocŃ miejskiej komunikacji. Z Dworca 
Centralnego dojeŨdŨa siň tam bezpoŜrednio liniŃ autobusowŃ nr 175, 
na pobliski, dogodnie usytuowany, przystanek przy ul. Hynka. 
 RozlegğoŜĺ obiektu, w kt·rym znajduje siň wewnňtrzna droga 
dojazdowa, park i parking, skğoniğa organizator·w do uruchomienia na 
terenie, od samej bramy wjazdowej Centrum, specjalnej wahadğowej 
linii mikrobusowej prowadzŃcej do samego wejŜcia na konferencjň. 
Odbywağo siň to w ramach specjalnej opieki MON nad cağym 
spotkaniem, o czym bňdzie jeszcze szczeg·ğowo mowa. 
 Sam obiekt konferencyjny skğadağ siň z reprezentacyjnego 
wejŜcia i obszernego holu o wysokim standardzie i eleganckim 
wystroju. W holu dziağağ gğ·wny punkt informacyjny i recepcyjny, 
obsğugiwany przez sğuŨby cywilne oraz przez Ũoğnierzy WP w 
reprezentacyjnych mundurach.  



 
 

 20 

 
 

Dekoracja sali obrad 
 
 

 
 

WejŜcie uczestnik·w do gmachu 
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 W samym wejŜciu do obiektu, przy zewnňtrznych schodach, 
uczestnik·w spotkania witağy warty honorowe trzech rodzaj·w 
Wojska Polskiego, kaŨdorazowo prezentujŃce broŒ przed 
wchodzŃcymi na zebranie. Tu teŨ rozpoczynağa siň, trwajŃca potem 
nadal, pomoc i opieka nad uczestnikami zebrania VM. PomocŃ w 
wychodzeniu ze stopni mikrobus·w oraz ï gdy zaistniağa potrzeba ï 
wchodzeniem na schody do Centrum Ũyczliwie sğuŨyli oczekujŃcy tam 
mğodzi Ũoğnierze WP. Byğa to specjalnie wydzielona do pomocy 
kompania obsğugi dla tej konferencji. ŧoğnierze ci byli do dyspozycji 
nie tylko przy wejŜciu, lecz takŨe we wszystkich waŨnych miejscach 
gmachu, przy przejŜciach do kolejnych pomieszczeŒ, przy schodach 
wewnňtrznych oraz na samej sali obrad. W sali byğ obecny dyŨurny 
lekarz. Ponadto Ũoğnierze z kompanii obsğugi stali przy specjalnie 
przygotowanych stoğach z napojami. Wystarczyğo chociaŨby podnieŜĺ 
rňkň z siedzŃcego miejsca, aby dyŨurny, mğody Ũoğnierz, podağ wodň 
do picia lub udzieliğ wszelkiego rodzaju innej pomocy. Zaplanowanie 
takiej opieki przyjňte zostağo z duŨŃ ŨyczliwoŜciŃ i zrozumieniem 
przez uczestnik·w zebrania odznaczajŃcych siň szacownym wiekiem. 
 Samo zebranie rozpoczňğo siň ok. godz. 11.00. Przed 
rozpoczňciem spotkania przybywajŃcych uczestnik·w witano w holu 
w punkcie rozliczania koszt·w przejazdu i zaproszono od razu po 
podr·Ũy na skromne, ale wystarczajŃce Ŝniadanie. Ponadto w holu 
odbywağa siň rejestracja przybyğych uczestnik·w oraz wrňczanie 
mandat·w do gğosowania. MoŨna tam byğo takŨe otrzymaĺ r·Ũne 
materiağy informacyjne, m.in. specjalne wydanie Departamentu 
Wychowania MON o historii orderu VM. 
 Hol poğŃczony byğ szerokim korytarzem z miejscami do 
wypoczynku i okolicznoŜciowŃ wystawŃ. Stanowiğ on jednoczeŜnie 
miejsce wejŜcia na salň obrad, kt·ra zostağa odpowiednio 
udekorowana - co widaĺ na naszych zdjňciach. Dodaĺ naleŨy, Ũe 
wielu spoŜr·d uczestnik·w ubranych byğo na tň okazjň w galowe 
mundury. Wielu teŨ na kombatanckich lub cywilnych ubraniach miağo 
przypiňte liczne odznaczenia. Dotyczyğo to zar·wno Dam jak i 
Kawaler·w VM. Og·lnie wszyscy wyr·Ũniali siň odŜwiňtnym 
wyglŃdem. 
 Ciekawostkň stanowiğo uruchomienie w holu, w czasie 
przerwy, specjalnego stanowiska grawera ze sprzedaŨŃ na miejscu 
odznaczeŒ VM i r·Ũnych innych. Stoisko to cieszyğo siň w przerwie 
obrad sporym zainteresowaniem. Dokonano szeregu zakup·w na 
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miejscu, a takŨe zğoŨono dalsze zam·wienia z dostawŃ na wskazane 
adresy prywatne. 
 SprawnoŜĺ organizacji obrad polegağa r·wnieŨ m.in. na tym, Ũe 
w przerwie potrzebnej na obliczanie gğos·w podano obiad. Posiğki te, 
smaczne i lekkostrawne (barszcz z pasztecikiem, miňso duszone z 
kury z sosem i ziemniakami, sur·wki oraz smaczny kompot na 
deser), wydawano w pobliskiej, ğŃczŃcej siň z pomieszczeniami 
recepcyjnymi, reprezentacyjnej sali jadalnej. Znajdowağy siň tam 
ğadnie nakryte stoğy, z kt·rych wiele byğo okrŃgğych, a zatem 
sprzyjajŃcych rozmowom. Warto podkreŜliĺ, Ũe w czasie spoŨywania 
obiadu toczyğy siň przy wielu stoğach liczne dyskusje nie tylko na 
tematy poruszane w programie obrad. 
 Zar·wno wspomnienia z podr·Ũy na Zebranie 
Sprawozdawczo-Wyborcze VM, przyjňcie uczestnik·w w Warszawie, 
jak i przebieg oraz rezultaty obrad tego spotkania stanowiĺ bňdŃ 
zapewne na dğugo temat do ciekawych przemyŜleŒ i zadumy. 
Roztoczona opieka przez mğodych Ũoğnierzy WP nad dostojnymi 
goŜĺmi VM stanowiĺ bňdzie teŨ nie tylko miğe wspomnienie, ale takŨe 
symboliczny dow·d zachowania przez Wojsko Polskie szczeg·lnego 
szacunku dla Dam i Kawaler·w Orderu Wojennego Virtuti Militari. 
 

A. Gğadkowski 
 

 
 
WejŜcie na salň i fragment wystawy okolicznoŜciowej 
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Zygmunt ĂĞoŜò ĞABŇDZKI          Warszawa, 30.06.2006 r. 
pğk WP w st. spocz. 
I Wiceprezes KKOW VM do 09.05.2006 r. 
aktualnie Honorowy Prezes KKOW VM  
 

I (X) Sprawozdanie operacyjne  
Og·lnopolskiego Klubu Kawaler·w OW VM 

 
 Niniejsze sprawozdanie, pierwsze w nowej kadencji 
ZarzŃdu Klubu Orderu VM, a dziesiŃte od poczŃtku wydawania 
Biuletynu VM, zawiera - jak poprzednie - prace i wydarzenia w 
Klubie Orderu VM obejmujŃce okres II kwartağu 2006 r. w dwu 
etapach: do Walnego Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego (09. 
05. 2006 r.) i po Walnym Zebraniu i wyborze nowych wğadz Klubu 
Orderu VM. 
 Jak juŨ pisaliŜmy w poprzednich sprawozdaniach operacyjnych 
zamieszczanych w Biuletynach od I do IX, wszyscy Koledzy 
Kawalerowie Orderu VM i czytelnicy Biuletyn·w, kt·rych interesuje 
reaktywowanie i rozw·j oraz dziağalnoŜĺ i osiŃgniňte efekty Klubu 
Orderu VM na przestrzeni lat 2001-2006, a takŨe historia samego 
Orderu VM, znajdŃ te wydarzenia i szczeg·ğy wykonania wrňcz 
gigantycznej pracy ZarzŃdu Klubu Orderu VM w wyŨej wymienionych, 
dotŃd wydanych, Biuletynach Klubu Orderu VM. Dotyczy to przede 
wszystkim tych Koleg·w Klubu Orderu VM, kt·rzy nie mogli przybyĺ 
w dniu 9 maja na Walne Zebranie (Zjazd Kawaler·w Orderu VM), a 
kt·re odbyğo siň pierwszy raz w peğnej oprawie wojskowej wraz z 
naleŨnymi dla nas honorami. 
  Rozpoczniemy od sprawozdania z okresu do Walnego 
Zebrania. Informujemy, Ũe ZarzŃd Klubu Orderu VM w osobach: 
sekretarza ZarzŃdu, kol. kpt. Zdzisğawa Piğatowicza i niŨej 
podpisanego reprezentowağ Klub Orderu VM na dorocznym spotkaniu 
puğku ,,Baszta" w dniu 08. 04. 2006 r., na kt·rym wygğosiliŜmy 
stosowne przem·wienia (sztandar puğku ,,Baszta" jest odznaczony 
Orderem VM za szczeg·lne bohaterstwo puğku wykazane w 
powstaniu warszawskim, a puğk jest zbiorowym czğonkiem Klubu 
Orderu VM). 

Dnia 10. 04. 2006 r. zorganizowaliŜmy doroczne spotkanie 
integracyjne z okazji świŃt Wielkanocnych w MyŜliwskim Klubie 
,,Hubertus". Udziağ wziňğo 119 os·b, czğonk·w Klubu Orderu VM i 
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zaproszonych urzňdowych goŜci. Tak jak poprzednio uroczystoŜĺ 
odbyğa siň w miğej koleŨeŒskiej atmosferze - dla wielu samotnych 
prawie rodzinnej - i wielu Koleg·w wyraziğo za to sğowa uznania dla 
ZarzŃdu, a takŨe podkreŜliğo fakt zorganizowania przez ZarzŃd Klubu 
Orderu VM opieki lekarskiej i leczenia sanatoryjnego oraz 
wywalczenia doraŦnej pomocy finansowej dla wszystkich 
uprawnionych Kawaler·w Orderu VM. 

Te proste sğowa uznania podbudowağy i zachňciğy ZarzŃd do 
dalszej pracy, kt·rŃ wykonujemy jak dotŃd przez 5 lat bez urlop·w i 
przerw ŜwiŃtecznych. 

Dnia 12. 04. 2006 r. niŨej podpisany brağ udziağ w imieniu 
ZarzŃdu Klubu Orderu VM w spotkaniu ,,jajkowym" zorganizowanym 
przez MON i Dom Wojska Polskiego, gdzie wygğoszone zostağo 
stosowne przem·wienie. 

Dnia 27. 04. 2006 r. ZarzŃd Klubu Orderu VM, w osobach kol. 
kol. pğk. S. Bağuka, pğk. Z. Ğabňdzkiego, kpt. Z. Piğatowicza i ppğk. Cz. 
Zaborowskiego, wziŃğ udziağ w zorganizowanej w Jednostce ,,Grom" 
konferencji poŜwiňconej wznowieniu nadawania Orderu VM za walkň 
z terroryzmem. W tej konferencji udziağ wziňli: I wiceminister Obrony 
Narodowej, Sekretarz Stanu Marek Aleksander Szczygğo wraz z 
przedstawicielami z kierownictwa MON, przedstawiciele MSW, 
Komendy Gğ·wnej Policji na czele z gen. M. BieŒkowskim, 
przedstawiciele Kancelarii Prezydenta RP, przedstawiciele wğadz 
stolicy oraz wsp·ğorganizatora i gospodarza konferencji gen. Romana 
Polko - dow·dcy Gromu. 

Na tej konferencji przedstawiliŜmy stanowisko ZarzŃdu Klubu 
Orderu VM, a jednomyŜlne stanowisko konferencji znalazğo siň w 
materiağach dorňczonych Prezydentowi RP. 

W konferencji tej nie brağ udziağu Kanclerz Kapituğy Orderu VM, 
kt·ry w tej sprawie miewağ ciŃgle r·Ũne zdania w zaleŨnoŜci od tego, 
gdzie je wygğaszağ. 

Dnia 30. 04. 2006 r., wobec zbliŨajŃcego siň terminu Walnego 
Zebrania, ZarzŃd Klubu Orderu VM, w osobach sekretarza kpt. Z. 
Piğatowicza, skarbnika ppğk. Cz. Zaborowskiego i niŨej podpisanego, 
wziŃğ udziağ w konferencji zorganizowanej w Biurze Prasowym MON 
w sprawie udziağu prasy wojskowej i wszystkich innych medi·w w 
obsğudze zjazdu. 

W podobnej sprawie wziňliŜmy udziağ w konferencji w KG 
Policji, poğŃczonej z uroczystoŜciami organizowanymi w Policji. 
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Cağy okres kwietnia i pierwszych dni maja byğ poŜwiňcony 
dopracowywaniu zorganizowania zjazdu VM, kt·ry odbyğ siň 
uroczyŜcie w dniu 9 maja br. 

W ramach powyŨszego dnia 05. 05. 2006 r. wziňliŜmy udziağ w 
roboczym spotkaniu pod przewodnictwem niŨej podpisanego w 
Centrum Konferencyjnym MON w celu doprecyzowania scenariusza 
zbliŨajŃcego siň zjazdu. Podobne robocze spotkanie odbyğo siň w 
Komendzie Garnizonu m. st. Warszawy. 

Jak nadmieniono wyŨej protok·ğ tego zjazdu wraz z 
postanowieniami i wynikami wybor·w zamieszczony jest na kolejnych 
stronach zaraz po zakoŒczeniu niniejszego sprawozdania 
operacyjnego. 

W trakcie tych intensywnych przygotowaŒ ZarzŃd Klubu 
Orderu VM, w skğadzie jak wyŨej, wziŃğ udziağ w paŒstwowych 
uroczystoŜciach zorganizowanych na pl. Marszağka J. Piğsudskiego w 
dniach 3 i 8 maja w rocznicň zakoŒczenia II wojny Ŝwiatowej. 

Dnia 16. 05. 2006 r. odbyğo siň robocze spotkanie, w skğadzie 
jak wyŨej, w Centrum Konferencyjnym MON w sprawie rozliczenia 
koszt·w zjazdu oraz podobne spotkanie robocze z przedstawicielami 
Departamentu Wychowania i Promocji ObronnoŜci MON. 

Opracowane i przedstawione rozliczenie finansowe zostağo 
przyjňte przez MON bez zastrzeŨeŒ, a nastňpnie ZarzŃd Klubu 
Orderu VM, w skğadzie jak wyŨej wraz z niŨej podpisanym, od zjazdu 
Honorowym Prezesem Klubu Orderu VM, wziŃğ udziağ w uroczystej 
promocji oficer·w ABW. UroczystoŜĺ ta - jak to juŨ stağo siň 
zwyczajem - odbyğa siň w Muzeum Powstania Warszawskiego, tym 
razem z udziağem Prezydenta RP. 

Tego dnia odbyğo siň, w skğadzie jak wyŨej, spotkanie z nowym 
burmistrzem Mokotowa, Robertem SoszyŒskim. 

Dnia 23 maja br. miağo miejsce zebranie (bez kol. pğk. S. 
Bağuka) starego i nowo wybranego ZarzŃdu, zamykajŃce okres do 
zjazdu. ObowiŃzki przejŃğ nowy ZarzŃd. Ponadto skompletowano i 
oceniono dokumentacjň zjazdowŃ.  

Okres od minionego zjazdu do poğowy czerwca br. byğ 
poŜwiňcony przygotowaniu dokumentacji do obowiŃzkowego zğoŨenia 
w Krajowym Rejestrze SŃdowym w celu zaktualizowania danych o 
skğadzie ZarzŃdu Klubu Orderu VM. 

Dnia 12 czerwca br. odbyğa siň z udziağem ZarzŃdu Klubu VM 
uroczystoŜĺ 16. rocznicy powstania Jednostki ,,Grom" majŃcej swoje 
korzenie w historycznym Kedywie AK i w sğawnych Cichociemnych. 
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Dnia 22 czerwca br. ZarzŃd Klubu Orderu VM wraz z doraŦnie 
zebranym aktywem Kawaler·w Orderu VM i z udziağem niŨej 
podpisanego wziŃğ udziağ w uroczystej Mszy świňtej odprawionej 
przez Biskupa Polowego WP, gen. dyw. Tadeusza Pğoskiego w 
Katedrze Polowej WP. Msza odprawiona zostağa w intencji czğonk·w 
Klubu Orderu VM ŨyjŃcych oraz polegğych i pomordowanych. 

Okres do zjazdu, tj. do 9 maja br. - jak nadmieniono wyŨej - 
zdominowany byğ przygotowaniami do tego historycznego spotkania, 
dla wielu z nas niestety ostatniego w Ũyciu, a okres po zjeŦdzie 
sprawami rozliczenia z organizacji tego zjazdu oraz wdroŨeniem do 
pracy nowo wybranych czğonk·w ZarzŃdu. 

WdroŨenie do tych obowiŃzk·w odbyğo siň przy udziale 
nowego Prezesa Klubu Orderu VM oraz byğego I wiceprezesa Klubu 
Orderu VM, a obecnie Honorowego Prezesa Klubu Orderu VM, niŨej 
podpisanego, pğk. Z. Ğabňdzkiego. 

Znacznie powiňkszony w wyborach skğad ZarzŃdu Klubu 
Orderu VM skutecznie usiğuje sprostaĺ roli i zadaniom ZarzŃdu. 
Niestety, mimo apeli na zjeŦdzie, nie udağo siň dotŃd skompletowaĺ 
komisji problemowych z powodu braku chňtnych do tej trudnej, 
spoğecznej pracy. Spowoduje to, jak poprzednio, przeciŃŨenie 
ZarzŃdu pracŃ, o tyle jednak lŨejszŃ, Ũe wykonywanŃ w 
powiňkszonym skğadzie ZarzŃdu i przy juŨ osiŃgniňtych podstawach 
organizacyjnych i wywalczonym dorobku. 

W dalszym ciŃgu ZarzŃd liczy na aktywnŃ pomoc Koleg·w i 
apeluje o to, pomimo wysokiej przeciňtej wieku wiňkszoŜci 
Kawaler·w Orderu VM. 

Na zjeŦdzie wystŃpiğy stosunkowo nieliczne zmiany zdaŒ 
niekt·rych Koleg·w na temat wznowienia nadawania Orderu VM, 
wywoğane wystŃpieniem Kanclerza Kapituğy, prezentujŃcego 
stanowisko odmienne od wynikajŃcego z przeprowadzonej ankiety w 
tej sprawie. Dlatego po zakoŒczeniu niniejszego sprawozdania 
zamieszczony zostaje artykuğ pt. ,,Jeszcze w sprawie wznowienia 
nadawania Orderu VM za walkň z terroryzmem" pi·ra niŨej 
podpisanego. OczywiŜcie kaŨdy z nas ma prawo do wolnego wyboru. 
Oby byğ on wynikiem dalekowzrocznych przemyŜleŒ biorŃcych pod 
uwagň historiň. 
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Jeszcze o wznowieniu  
nadawania Orderu VM  
za walkň z terroryzmem 

 

 Kiedy zaistniağ fakt udziağu Polskiego ŧoğnierza, Polskiego 
Wojska, dziağajŃcego legalnie z mandatu RzŃdu RP wraz z 
oddziağami NATO i ONZ w walce z terroryzmem, rozwaŨany byğ 
problem nagradzania wyr·ŨniajŃcych siň bohaterstwem 
odznaczeniami bojowymi, w tym najwyŨszym Orderem Virtuti Militari. 
 ZaproponowaliŜmy wtedy, aby zapewniĺ niezbňdne 
stopniowanie odznaczeŒ z rodzajami wyr·Ũniania, wznowienie 
nadawania: KrzyŨa Zasğugi z Mieczami i KrzyŨa Walecznych, a w 
szczeg·lnych przypadkach takŨe Orderu Virtuti Militari. 
 DziağajŃc kolegialnie ZarzŃd Klubu Orderu VM (byğem 
w·wczas I wiceprezesem) odrzuciğ myŜl zwoğania nadzwyczajnego 
zebrania Kawaler·w Orderu VM z uwagi na zaawansowany wiek i 
stan zdrowia Koleg·w. Nie przyjechalibyŜmy przecieŨ wszyscy. 
 Aby jednak umoŨliwiĺ wszystkim odznaczonym tym Orderem 
wypowiedzenie siň w tej sprawie, wysğaliŜmy do uprawnionych 
ankietň do wypeğnienia wraz z listem zawierajŃcym sprecyzowane 
stanowisko do rozwaŨenia. 
 TreŜĺ tego listu zamieszczamy kursywŃ poniŨej: 
 Droga KoleŨanko, Drogi Kolego. 
 18 czerwca 1792 roku Kr·l Polski Stanisğaw August 
Poniatowski ustanowiğ Order Wojskowy Virtuti Militari. 
 Po odzyskaniu NiepodlegğoŜci Polski utraconej na skutek 
rozbior·w Ustawa Sejmowa z dnia 1 sierpnia 1919 roku przywr·ciğa 
ustanowiony WğadzŃ Kr·lewskŃ order wojskowy pod nazwŃ Virtuti 
Militari. 
 W roku 1933 na mocy Ustawy z dnia 25 marca zmieniono 
nazwň orderu na Wojenny (w miejsce wojskowy), co zasadniczo 
ograniczağo jego nadawanie tylko za okres oficjalnej wojny. 
 W obecnym stanie ani jedna z formacji naszego wojska, kt·ra 
dziedziczy Order Virtuti Militari z tytuğu zasğug historycznych i nosi 
szarfy orderowe VM na swych sztandarach, nie posiada w swych 
szeregach Ũadnego Kawalera Orderu Virtuti Militari. W chwili obecnej 
w zastraszajŃcym tempie kurczŃ siň szeregi ŨyjŃcych Kawaler·w 
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Orderu VM, a okreŜlenie wojenny zamknňğo moŨliwoŜĺ przyznawania 
Orderu VM naszym Ũoğnierzom peğniŃcym sğuŨbň wojskowŃ (z 
naraŨeniem Ũycia) w r·Ũnych paŒstwach Ŝwiata.  
 W perspektywie najbliŨszych kilkudziesiňciu lat nie naleŨy siň 
spodziewaĺ, Ũeby Polska znalazğa siň w stanie wojny- tym samym 
Order Virtuti Militari przestaje istnieĺ. 
 ToczŃca siň wojna na r·Ũnych frontach przy uŨyciu czoğg·w, 
artylerii, lotnictwa, marynarki wojennej itp. zostağa nazwana ,,akcjŃ 
stabilizacyjnŃ, co urŃga prawdzie, bowiem cağy Ŝwiat uŨywa terminu 
,,wojna z terroryzmem" i Ũoğnierze r·Ũnych nacji, jak r·wnieŨ Ũoğnierze 
polscy dokonujŃ osobistych bohaterskich czyn·w w ramach swej 
sğuŨby wojskowej. 
 ZarzŃd Klubu Orderu VM, pragnie rozpoczŃĺ akcjň 
przywr·cenia historycznego i wğaŜciwego okreŜlenia, to znaczy 
terminu ,,wojskowy", tak jak ustanowiğ go Kr·l Polski Stanisğaw 
Poniatowski co pozwoli na utrzymanie istnienia tego najstarszego 
polskiego (i europejskiego) Orderu Wojskowego majŃcego 212 lat 
historii. Prosimy wiňc KoleŨeŒstwo o wypeğnienie zağŃczonej karty 
ankietowej zwrotnej ofrankowanej i przesğanie do Klubu. 
 

ZarzŃd Klubu. 
 

 Zwrotne ankiety zawarğy opiniň 84% za wznowieniem 
nadawania, 14% przeciw i 2% nie wyraziğo opinii. 
 DziağajŃc wedğug starych zasad demokracji sprecyzowaliŜmy 
w·wczas stanowisko ZarzŃdu Klubu Orderu VM i podaliŜmy je 
kierownictwu MON i kapitule Orderu VM. 
 Na Placu Marszağka w dniu obejmowania przez Prezydenta RP 
zwierzchnictwa nad Siğami Zbrojnymi, Kanclerz Orderu VM podağ 
(przy nas) Ministrowi Obrony Narodowej opiniň, Ũe jest za 
wznowieniem nadawania Orderu VM. 
 Teraz, na ZjeŦdzie Kawaler·w Orderu VM, zmieniğ zdanie i w 
patetycznych sğowach zanegowağ walkň Polskich ŧoğnierzy w 
Afganistanie i w Iraku jako walkň Polski o jej bezpieczeŒstwo. 
 Pod wpğywem tego emocjonalnego i jednoczeŜnie 
niedalekowzrocznego przem·wienia, czňŜĺ zebranych na zjeŦdzie 
odwoğağa swoje poprzednie stanowisko wyraŨone w ankiecie, 
motywujŃc to jakoby niezrozumieniem treŜci ankiety. Dlatego 
przytoczona wyŨej zostağa treŜĺ listu, jaki doğŃczono do tej ankiety. 
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 Nowe obliczenia, do kt·rych wğŃczone zostağy takŨe nadesğane 
ankiety po czasie, aktualizujŃ stan wypowiedzi. Za wznowieniem 
nadawania Orderu VM opowiedziağo siň 73% ankietowanych, 25% 
przeciw i 2% nie wyraziğo opinii. 

Wedğug przeto starych zasad demokracji wyraŨone przez 
ZarzŃd Klubu Orderu VM stanowisko ma ze wszech miar podstawy i 
jest miarodajne. 

Kanclerz Orderu VM w swoim wystŃpieniu, kt·re wprowadziğo 
na zjeŦdzie zamieszanie, uŨyğ m.in. patetycznych sğ·w o ,,zagroŨeniu 
Orderu VM naszych dziad·w". 

Rodzi siň pytanie, w czym gorsze sŃ Ordery VM nadawane za 
bohaterstwo pod SamosierrŃ w dalekiej Hiszpanii (Kozietulski) i pod 
Tobrukiem, Lenino, Monte Cassino, AnkonŃ, Koğobrzegiem, Berlinem 
itp. oraz w walkach lotnik·w pod angielskim niebem - wszak teŨ poza 
granicami Polski - od Orderu Kanclerza zdobytego w powstaniu 
warszawskim. 

Tu takŨe nasuwa siň, jakŨe historyczne i negatywne w 
skutkach, stanowisko premiera W. Brytanii Chamberleina. On bowiem 
teŨ myŜlağ, Ũe Europa i Ŝwiat moŨe spokojnie (i bezmyŜlnie) czekaĺ 
aŨ Hitler umocni siň. Nie rozumiağ (nie byğ wszak generağem) sensu 
dziağaŒ wyprzedzajŃcych. W rezultacie wiemy, co zgotowağ on i jemu 
podobni Europie oraz Ŝwiatu, a takŨe jego Anglii nňkanej 
barbarzyŒskimi bombardowaniami Luftwaffe. 

JakŨe inne, wyraŦne i dalekowzroczne, stanowisko zajŃğ 
kolejny premier Churchil. 

UwaŨam, Ũe nadal sğawiŃce Polskň, wrňcz historyczne 
bohaterstwo ŧoğnierza Polskiego poza granicami Polski jest 
elementem sprawiedliwego i mŃdrze wyprzedzajŃcego dziağania 
osğaniajŃcego Polskň. Granice kraj·w sŃ teraz ğatwo przekraczalne! 
Jest wiňc walka o Polskň! 

Zmieniğy siň bowiem sposoby i zasady prowadzenia wojny. 
Kr·luje brutalne zaskoczenie! Zginňğo dŨentelmeŒskie wypowiedzenie 
wojny. Stosowana jest, jak za czas·w Hitlera, bandycka napaŜĺ - 
przykğad Nowy York. 

Oby terroryŜci nigdy do nas nie dotarli, bo ich terror i mňki 
zadawane przez nosicieli terroryzmu to duŨo wiňcej niŨ to, co 
zgotowağa Polsce okupacja. 

Trzeba ich rozbiĺ daleko od naszych granic. 
Kanclerz poruszyğ takŨe fakt opğacania Ũoğnierzy walczŃcych z 

terroryzmem. 
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ŧoğnierz zawsze pobierağ Ũoğd, a oficer gaŨň, a na froncie 
dodatek frontowy. 

OczywiŜcie polscy partyzanci i polscy powstaŒcy nie pobierali 
nawet Ũoğdu, a pozostajŃce (takŨe obecnie) w kraju jednostki 
wojskowe, policyjne, urzňdnicy, nawet najwyŨszego szczebla, teŨ 
majŃ wypğacane gaŨe. Czğowiek i Ũoğnierz musi z czegoŜ Ũyĺ i mieĺ 
na swoje indywidualne potrzeby! 

Jak moŨna tak bezmyŜlnie odzieraĺ z bohaterstwa tych, kt·rzy 
- wprawdzie nie w kraju, ale dla kraju - naraŨajŃ Ũycie w tej 
perspektywicznej obronie. 

MyŜlň, Ũe nie trzeba byĺ Generağem, aby to zrozumieĺ i nie 
siaĺ dalej zamňtu. 

Trudno na zakoŒczenie nie ustosunkowaĺ siň do 
bulwersujŃcego faktu odwoğania siň Kanclerza do wypowiedzi 
poprzedniego Ministra Obrony Bronisğawa Komorowskiego, kt·ry 
poparğ stanowisko Kanclerza. Jednak faktem jest takŨe, iŨ B. 
Komorowski jako Minister Obrony w og·le nie interesowağ siň nie 
tylko Orderem VM, ale i losem zaniedbanych Kawaler·w VM. 
Umierali oni w zapomnieniu i goryczy, przekonani, Ũe Ojczyzna o nich 
zapomniağa. Tak teŨ byğo za czas·w wszystkich ministr·w ON. 
Dopiero tuŨ przed koŒcem kadencji Minister J. SzmajdziŒski, 
ponaglany przez Klub VM, zainteresowağ siň nami, aktualny zaŜ 
Minister Radosğaw Sikorski rozpoczŃğ swojŃ kadencjň od 
zainteresowania siň losem Kawaler·w Orderu VM i wiele dla nas 
zrobiğ. A co zrobiğ dla nas Kanclerz? 

Ale sam, bňdŃc jednoczeŜnie czğonkiem Klubu Orderu VM, z 
osiŃgniňĺ i dorobku Klubu Orderu VM korzystağ. Takie teŨ bywajŃ 
postawy wŜr·d nas.  
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MoŨliwoŜĺ pobytu w sanatorium 
z niezbňdnym opiekunem 

 
 
 

Czğonkowie Klubu VM, Damy i Kawalerowie Orderu Virtuti 
Militari zakwalifikowani do PIERWSZEJ grupy inwalidzkiej majŃ 
moŨliwoŜci uzyskania pobytu w sanatorium wraz z niezbňdnym 
opiekunem.  

 
W przypadku koniecznoŜci uzyskania pobytu w sanatorium w 

terminie przyspieszonym (okoğo 3 miesiňcy) powinno to byĺ 
zaznaczone w skierowaniu wystawionym przez lekarza. Kopiň tego 
skierowania naleŨy wysğaĺ do wojew·dzkiego zakğadu Narodowego 
Funduszu Zdrowia. Kserokopie skierowania prosimy r·wnieŨ przesğaĺ 
do Klubu Kawaler·w Orderu Wojennego pod adres 02-570 
Warszawa, Aleja NiepodlegğoŜci 141, Dom Wojska Polskiego, pok. 
523 na rňce kol. Jerzego Bartnika.  

 
Informacje telefoniczne moŨna uzyskaĺ pod nr. 684 26 06 we 

wtorki i Ŝrody w godzinach od 10 do 12. 
 
Prosimy teŨ pamiňtaĺ, Ũeby lekarz specjalista wpisywağ termin 

nastňpnej wizyty w ksiŃŨeczce zdrowia kawalera Orderu VM. Pozwoli 
to uniknŃĺ oczekiwania w kolejce na wizytň.  
 
 

Jerzy Bartnik  
Czğonek ZarzŃdu Klubu VM  
ds. socjalnych 
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Zostawiĺ po sobie pamiňĺ. 
Gdzie é? 

 

WyjaŜnienia uzupeğniajŃce 
 

 
Nasz artykuğ pt. ĂW Panteonie ŧoğnierzy Polski WalczŃcejò 

opublikowany w numerze styczeŒ-marzec 9 (1/2006) wzbudziğ 
zrozumiağe zainteresowanie w zwiŃzku z powaŨnym problemem, 
jakim jest odpowiednio godny poch·wek dla Dam i Kawaler·w Orderu 
Wojennego Virtuti Militari na terenie cağej Polski. 
 Dlatego uzupeğniajŃco wyjaŜniĺ wypada, Ũe poch·wki w 
ĂPanteonie ŧoğnierzy Polski WalczŃcejò, kt·ry znajduje siň na 
Cmentarzu Wojskowym w Warszawie sŃ sprawŃ dobrowolnego 
wyboru zainteresowanych tym miejscem. 
 Klub Kawaler·w Orderu Wojennego Virtuti Militari uregulowağ 
sprawy asysty wojskowej przy pogrzebach czğonk·w Klubu na terenie 
cağej Polski, zgodnie z porozumieniem zawartym z Ministrem Obrony 
Narodowej. RealizacjŃ tego zajmuje siň biuro ZarzŃdu Klubu VM. 
Polega to na zgğoszeniu sprawy poch·wku i potrzeby wystawienia 
asysty wojskowej. 
 Zgodnie z Ceremoniağem Wojskowym dotyczŃcym poch·wku 
Dam i Kawaler·w Orderu Wojennego Virtuti Militari i ceremoniağu 
pogrzebowego Kawaler·w tegoŨ Orderu oraz zapewnienia godnego 
poch·wku z udziağem peğnej asysty wojskowej, otrzymanie takiej 
asysty w kaŨdym miejscu Polski i na kaŨdym cmentarzu moŨe byĺ 
zrealizowane po wystŃpieniu poprzez wypeğnienie specjalnego druku 
do Komendanta Garnizonu obejmujŃcego danŃ miejscowoŜĺ. 
 Odpowiednie blankiety moŨna otrzymaĺ i wypeğniĺ w siedzibie 
Klubu VM po zgğoszeniu sprawy. Formularz ten zamieszczamy 
r·wnieŨ poniŨej. 
 

Ag. 
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